Lekce 10.

Prealveolární explozívy T, D, N, 

jako např. ve slovech tam - dám - nám, vata - vada - vana. 

Orální konsonanty t, d se navzájem liší především svou znělos​tí. Rozdíl v napjatosti je nevýrazný. Hláska t nesmí být vyslovována s aspirací; nikoli tcam, vatca, letc, ale tam, vata, let.

Konsonant n je sonorní znělá nasála: nový, národ, dnes, ona, jeden. V posici před konsonanty k a g uvnitř téhož slova se vyslovuje místo n nasála velární: tenký, maminka, zmínka, singulár. Na hranici dvou slov se tato asimilace neprovádí: ten král, lán kvete. Zůstaneme venku jen když bude hezky.
Cvičení 1. Porovnejte neznělé, mírně fortisové t se znělým lenisovým d; opakujte vždy ve 

   dvojicích:

	tok,
	tolar,
	tuna,
	tušení,
	tým,

	dok,
	dolar,
	duna,
	dušení,
	dým,


	tam,
	trap,
	tvoje,
	tvoru,
	tvou;

	dam,
	+drap,
	dvoje,
	dvoru,
	dvou;


	věta,
	boty,
	botám,
	potomek,
	dutá,

	věda,
	body,
	bodám,
	podomek,
	dudá,


	vata,
	jater, 
	letem,
	motel,
	lety,
	letní

	vada,
	jader, 
	ledem,
	model,
	ledy,
	lední


Cvičení 2. Hlásky t, d v tomž slově.

tady, tudy, dutý, tehdy, datum, dáte, datel, dobytek, podatelna, dodatek, odevzdáte, odkládáte, odlétat, odlučitel​ný, stodola, studujete, týdeník.

Cvičení 3. Dodržujte výslovnost hlásky t bez aspirace:

	stýkat
	s tyčí
	styl
	step
	sten
	stele
	stáhne
	stát
	stavba


	týkat
	tyčí
	tyl
	tep
	ten
	tele
	táhne
	tát
	tavba


	stopy
	stoku
	s tónem
	stuha
	stůně
	stužky
	s touto


	topí
	toku
	tónem
	tuha
	tůně
	tužky
	touto



Cvičení 4. Dodržujte velární výslovnost n před hláskami k a g: 

maminka, kamínka, venku, banka, tenký, zmínka, semínka, bavlnka, srnka, venkov, Kongo, hangár, prolongace, fingovat, ringový, singulár; má jenom tenkou halenku; od maminky jsem dostal nové hodinky; Lenka byla tenkrát nemocná; ztratila jsem peněženku se stravenkami; novinkou je zavedení trvalé autobusové linky.

Cvičení 5. Procvičujte hlásky t, d, n, ve větách:

1. Doneste to raději domů. 2. To bude tady ten dům. 3. Půjčovna novinek snad bude za týden znovu otevřena. 4. Zdálo se, že nastane nedostatek pitné vody. 5. Dnes dopoledne budu do deseti hodin doma. 6. Doufám, že nebude pršet do večera. 7. Další dotace už nebudou poskytovány. 8. Přejeme vám dobré jitro a dobrou náladu do celého dne. 9. Teprve odpoledne se o tom podrobněji domluvili. 10. Žádosti odevzdávejte prostřednictvím podatelny.

11. Datum odeslání není uvedeno. 12. Odjezd bude muset být odložen o deset dní.

